
procedures can be obtained from: Inquiry Centre, Heritage Award, Environment Canada, Ottawa, Canada, K1A 0H3. Tel.: (819) 997-2800.

Complete information on the nominees must be received before October 31, 1988.

The recipient(s) of the award(s) will be announced on Heritage Day, February 20, 1989.

OBITUARIES

HONORABLE RICHARD A. BELL

The Canadian Historical Association has learned that the Honorable Richard A. Bell, long-standing member of the CHA since 1958 has passed away. Mr. Bell was a resident of Nepean, Ontario.

PROFESSOR LOVELL C. CLARK

Professor Lovell C. Clark of the University of Manitoba passed away on April 1, 1988. He was a member of the CHA since 1955. Professor Clark served in the Royal Canadian Airforce in 1942 in Canada and overseas. Upon his return, he studied at the University of Manitoba and graduated with a B.A. He then received the Gold Medal in History at Queen's University and his Ph.D. at the University of Toronto. From 1952 to 1964, he taught at the University of New Brunswick. Later, he was professor of history at the University of Manitoba until his retirement in 1985. He served many years on the Board of the Manitoba Historical Society and on the Board of the Canadian Institute of International Affairs in both Fredericton and Winnipeg. He was a member of the Board of Directors of the CHA from 1968-1971.

GERALD CRAIG, 1916-1988

Gerald Marquis Craig, distinguished Canadian historian and long-time member of the University of Toronto's History department, died in Toronto on January 30 at the age of 71. He had faced recurring bad health in recent years, and endured a succession of serious operations. Towards the end of last year, he seemed hopefully improved and regaining ground; but then, quite swiftly, came a final collapse and death. He is survived by his wife Janet, now of Victoria, B.C., and his daughter Constance and son Alan, both of Toronto.

Gerry, as he was known to generations of friends, was born at Brighton, Ontario, on October 2, 1916; but largely grew up in Toronto, where he attended public school and high school and entered the Modern History course at the University of Toronto in 1935. Graduating with top honours in 1939, he went first to Brown University, next to the University of Minnesota, and there in 1947 completed his Ph.D. in Canadian-American relations, under the eminent Professor A.L. Burt. Years of war had intervened: Gerry was in the R.C.A.F. from 1943 to 1946, becoming a navigator and flying officer. In the fall of 1947, he joined the Department of History at the University of Toronto, to remain there as a much valued teacher and scholar until his retirement in 1982.

From the start, he taught chiefly in American history on the Toronto staff, but always maintained a strong presence in Canadian history, in which most of his own research and writing were carried out. He was also co-editor of the Canadian Historical Review from 1949 to 1958, and sat on the Council of the Canadian Historical Association during the fifties when it was more fully oriented to Canadian fields than it subsequently

l'Informathèque, Certificat du mérite du patrimoine, Environnement Canada, Ottawa, Canada, K1A 0H3. Tél.: (819) 997-2800.

Veillez nous faire parvenir toute mise en candidature avant le 31 octobre 1988.

Le(s) nom(s) du (des) récipiendaire(s) au certificat de mérite sera(ont) dévoilé(s) au cours de la journée du Patrimoine, soit le 15 février 1989.

NECROLOGIES

HONORABLE RICHARD A. BELL

La Société historique du Canada a appris le décès de l'Honorable Richard A. Bell, membre de la Société depuis 1958. Monsieur Bell était un résident de Nepean, Ontario.

PROFESSEUR LOVELL C. CLARK

Le professeur Lovell C. Clark de l'Université du Manitoba est décédé le 1er avril 1988. Il était membre de la Société historique du Canada depuis 1955. Le professeur Clark a servi dans l'Aviation royale canadienne en 1942, au Canada et outremer. Après son service militaire, il a étudié à l'Université du Manitoba où il a obtenu un baccalauréat ès Arts. Il a ensuite reçu la Médaille d'or en histoire de Queen's et termina son doctorat à l'Université de Toronto. De 1952 à 1964, il a enseigné à l'Université du Nouveau Brunswick, après quoi il devint professeur d'histoire à l'Université du Manitoba jusqu'à sa retraite. Pendant plusieurs années, il a été membre du Conseil de la Société historique du Manitoba et du Conseil de l'Institut canadien des affaires internationales à Frédéricton et à Winnipeg. Il a été membre du Conseil d'administration de la SHC de 1968 à 1971.

GERALD CRAIG, 1916-1988

Gerald Marquis Craig, distingué historien canadien et pendant longtemps membre du département d'histoire de l'Université de Toronto, est décédé à Toronto le 30 janvier 1988 à l'âge de 71 ans. Il a connu des problèmes de santé et subi plusieurs interventions chirurgicales au cours des dernières années. Vers la fin de l'année dernière, sa santé semblait s'améliorer; puis, soudainement, il s'est éteint. Il laisse dans le deuil son épouse, Janet, vivant à Victoria (C.-B.), sa fille Constance et son fils Alan, tous deux de Toronto.

Gerry, tel que connu par des générations d'amis, est né à Brighton (Ontario) le 2 octobre 1916. Il a surtout grandi à Toronto où il a fréquenté l'école publique et l'école secondaire. En 1935, il s'est inscrit au cours d'histoire moderne à l'Université de Toronto où il a obtenu son diplôme avec les plus grands honneurs en 1939. Ensuite, il a fréquenté l'Université Brown et l'Université du Minnesota afin d'y terminer un doctorat en relations canado-américaines sous la direction de l'éminent professeur A.L. Burt. Entre 1943 et 1946, il est devenu navigateur et officier au sein de l'Aviation royale canadienne. A l'automne 1947, il s'est joint au département d'histoire de l'Université de Toronto; enseignant et chercheur estimé, il y est demeuré jusqu'à sa retraite en 1982.

A ses débuts à Toronto, il a surtout enseigné l'histoire américaine bien qu'il soit toujours demeuré très actif en histoire canadienne, domaine sur lequel ont porté la plupart de ses écrits et de ses recherches. Il fut également codirecteur de la Canadian Historical Review de 1949 à 1958 et a siégé au Conseil de la Société historique du Canada pendant les années

became. Yet Gerry's American scholarly interests were just as constant. He kept up his connections with professional activities in the United States, stayed in contact with numerous American colleagues, and gave lectures or summer school courses on various American campuses. Generally speaking, he served as an admirable historical communicator in both directions across the border. That role was indeed well illustrated in his volume, The United States and Canada (1968) in the American Foreign Policy Library series. One United States reviewer (in the C.H.R.) declared, "Better than any other book, it provides insight into the principal issues and problems" of Canadian-American relations.

Nevertheless, Gerald Craig's main scholarly achievements belonged in Canadian, especially Upper Canadian history. Here he produced the book for which, quite rightfully, he is best known, Upper Canada, the Formative Years, 1784-1841 (1963), one of the first and most noteworthy contributions to the multi-volume Canadian Centenary Series. While present-day scholars now may consider much of the material in this book as accepted knowledge, they might additionally consider that Craig's own clear and carefully balanced scholarship did a lot to make it accepted in the first place: a situation which current "forefronters" could one day meet themselves - if they should perhaps turn out to be as good. Beyond that, successive bodies of students still can profit greatly from the skillfully, judiciously, organized contents of Craig's authoritative work, not to mention its graceful style and subtle shades of wit.

Among his other productions, including journal articles, D.C.B. entries (on John Strachan, Marshall Spring Bidwell and John Rolph, to name a few major figures), or papers presented to the American Historical Association, one should mark, besides, Craig's useful Early Travellers in the Canadas, 1791-1867 (1955) and his succinctly edited abridgement, Lord Durham's Report (1963). In later years, he was particularly involved in researching the history of the "Provincial University" in Upper Canada-Ontario, for he had undertaken the first of two officially projected volumes on the University of Toronto, his own to cover the nineteenth-century and down to the University Act of 1906. Increasing troubles with his eyesight hampered his work, however, quite aside from still more grave and growing medical problems. His efforts on this project were consequently left unfinished. All the same, he did present two resulting papers in a public lecture series given at Toronto's University College in the spring of 1987. They dealt with the designs, policies and politics behind that nineteenth-century institution, and they constituted the final products of a difficult and painful period for him.

Yet for all of that, Gerry in public very largely remained his amiable, kindly, wryly cheerful self. He had always had time to chat and discuss throughout his university career, with old associates or young students alike. He had always liked the wide exchange of ideas; but also the quiet puncturing of shams and pretensions. His manner might seem gently diffident and unassuming; yet his assessments were witty and acute, his off-hand irony nicely penetrating. A close friend of many years standing recalls him as well as "almost bent double with silent laughter", when caught up in enjoying a hospitable evening at his home with good company. That was repeatedly so. It at times he was apparently withdrawn, in truth Gerry Craig was cordially outgoing, helpful and generous by very nature - and will be long remembered as a man of deep worth, no less than a scholar of high reputation.

by J.M.S. Careless
University of Toronto

cinquante, au moment où la Société était davantage orientée vers les domaines canadiens. Pendant toutes ces années, les intérêts de Gerry en histoire américaine demeuraient constants. Il gardait contact avec les activités professionnelles aux Etats-Unis, maintenait ses relations avec ses nombreux collègues américains et donnait des conférences et des cours d'été sur différents campus américains. En somme, il a été un excellent communicateur en histoire des deux côtés de la frontière, et ce rôle est effectivement bien illustré par son ouvrage, The United States and Canada (1968) faisant partie de la collection American Foreign Policy Library. Un critique américain publiant dans la C.H.R., a déclaré: "Better than any other book, it provides insight into the principal issues and problems" des relations canado-américaines.

Toutefois, les principales réalisations universitaires de Gerald Craig sont en histoire canadienne, surtout en histoire du Haut-Canada. Dans ce domaine, il s'est fait connaître en publiant Upper Canada, the Formative Years, 1784-1841 (1963), une des premières et des plus remarquables contributions à la collection Canadian Centenary. Alors que les universitaires d'aujourd'hui considèrent la plus grande partie de ce livre comme une connaissance reconnue, ils admettent aussi que c'est le savoir clair et équilibré de Craig qui a grandement aidé à le faire accepter d'emblée: honneur que les "avant-gardistes" actuels pourront partager, si tant est qu'ils se révèlent aussi bons que lui. De plus, de nombreux étudiants pourront encore bénéficier du contenu habilement et judicieusement organisé de cet ouvrage faisant autorité, sans parler de son style élégant et de la subtilité d'esprit qui s'y trouve.

Parmi ses nombreuses publications, y compris ses articles de journaux, ses articles du Dictionnaire biographique du Canada (sur John Strachan, Marshall Spring Bidwell et John Rolph, pour n'en nommer que quelques-uns) ou ses communications présentées à la American Historical Association, certaines ont fait leur marque, comme son très utile Early Travellers in the Canadas, 1791-1867 (1955) et sa version abrégée de Lord Durham's Report (1963). Dans les dernières années, il s'était particulièrement impliqué dans la recherche sur l'histoire de la "Provincial University" dans le Haut-Canada - Ontario: il avait entrepris le premier des deux volumes projetés sur l'Université de Toronto, ouvrage commandé par cette institution, ce premier volume devant couvrir le XIXe siècle jusqu'au University Act de 1906. Cependant, des problèmes de vision ont gêné son travail, indépendamment de ses graves problèmes de santé qui ne cessèrent de s'aggraver. Ce travail est alors resté inachevé. Malgré tout, il avait présenté deux communications liées à ce projet et faisant partie d'une série de conférences au University College au printemps 1987. Celles-ci traitaient des intentions, des principes de base et de la politique de la "Provincial University" pendant le XIXe siècle et ont constitué les dernières publications d'une difficile et douloureuse période pour lui.

Gerry a toujours su conserver en public sa grande amabilité, sa gentillesse et son ironie entraînant. Tout au long de sa carrière universitaire, il a toujours pris le temps de discuter avec ses anciens associés ou encore avec les jeunes étudiants. Il a toujours apprécié les échanges d'idées et s'appliquait à démanteler discrètement impostures et prétentions. Il pouvait sembler manquer d'assurance et être quelque peu modeste, mais ses opinions étaient perspicaces et pleines d'esprit et son ironie désinvolte gentiment mordante. Un ami intime de longue date se rappelle de lui comme "almost bent double with silent laughter" alors qu'il se faisait prendre à passer une agréable soirée en sa compagnie à la maison. Cela arrivait souvent. Si parfois, il paraissait retiré, Gerry Craig était en réalité tout à fait cordial, se rendait utile et généreux de bien des façons et on se souviendra de lui comme d'un homme de grande valeur, rien de moins qu'un universitaire de grande

ALFRED ERNEST LOFT, 1911-1988

Alfred Loft, former Associate Professor of History in the University of Victoria, died in Victoria on May 9. He was born in Kilarney, Manitoba and brought up in Saskatchewan where he taught in the elementary schools for nine years. After service in the R.C.A.F. from 1941 to 1945, he attended the University of British Columbia. He took his bachelor's degree in History and English in 1947.

He taught successively in the Rossland Senior Secondary School, the Victoria Normal School and the College of Education in the University of Victoria. In 1963, he transferred to the Department of History as an Assistant Professor, being promoted to Associated Professor six years later.

It was during his thirteen years in the Department of History that Alf made his great contribution to the University and the community. He taught very large sections in Canadian and European history with skill and gusto. His performance has been described as brilliant. His reputation spread and he gave literally scores of public lectures on Canadian history in Victoria and the mainland. Well earned grants and study leaves enabled him to make field trips to Quebec, Atlantic Canada and the prairie provinces.

It is pleasant to recall that his work won official recognition and reward. There was the Centennial Medal of the Canadian government, Certificates of Merit from the Government of British Columbia and a Distinguished Service Award from the municipality of Esquimalt. In 1981, the University made him Associate Professor Emeritus of History.

His retirement, despite open heart surgery, was busy and happy. He continued to study and lecture, almost to the end. Centuries ago Chaucer wrote his epitaph in one immortal line, -- "And gladly wolde he lerne, and gladly teche."

S.W. Pettit
Professor Emeritus
University of Victoria

GERALD SANFORD GRAHAM

The Canadian historian who became the dean of British maritime and imperial history, and Rhodes Professor of Imperial History at King's College, University of London, has died at the age of 85. Born in Sudbury and raised in Markham, Ontario, Gerald Graham graduated in history and political science from Queen's in 1924, then pursued graduate study at Harvard and Cambridge. After a George Parkin scholarship, a Rockefeller and a Guggenheim fellowship supported his early research. He taught at Harvard (1930-36), Queen's (1936-46), and Birkbeck College (1946-49) before becoming Rhodes Professor (1949-1970). In forty-two years of teaching he also held visiting professorships at Princeton, Wisconsin, Hong Kong, Edinburgh and the University of Western Ontario.

Graham was a prolific scholar of maritime, imperial, and Canadian history whose dozen books range around the globe and over all of modern history. Two early monographs, numerous articles, and his general histories of Canada display Graham's enduring conviction that the history of Canada is incomplete without its external, imperial component. His classic Empire of the North Atlantic launched a scholarly squadron, the flagship of which is Britain in the Indian Ocean, 1810-1850. The most innovative of his numerous editorial roles was supervising the West African History Series for Oxford University Press.

réputation.

par J.M.S. Careless
Université de Toronto

ALFRED ERNEST LOFT, 1911-1988

Alfred Loft, ancien professeur agrégé d'histoire à l'Université de Victoria, est décédé le 9 mai 1988. Il est né à Kilarney (Manitoba) et a grandi en Saskatchewan où il a enseigné à l'école élémentaire pendant neuf ans. Après avoir servi au sein de l'Aviation royale canadienne de 1941 à 1945, il a fréquenté l'Université de la Colombie-Britannique. Il a reçu son baccalauréat en histoire et en anglais en 1947.

Il a enseigné successivement à l'École secondaire supérieure Rossland, l'École normale Victoria et au Collège de l'éducation de l'Université de Victoria. En 1963, il a obtenu sa mutation au département d'histoire comme professeur adjoint et il a été promu professeur agrégé six ans plus tard.

Pendant les treize années qu'il a passées au département d'histoire, Alf a apporté beaucoup à l'Université et à la communauté. Il a enseigné plusieurs périodes de l'histoire canadienne et européenne avec compétence et enthousiasme. Son rendement y fut très brillant et contribua à le faire connaître: il fut invité à donner des conférences sur l'histoire canadienne à Victoria et partout sur le continent. Des subventions et des congés d'études bien mérités lui ont permis d'aller travailler au Québec, dans les provinces de l'Atlantique et dans les Prairies.

Il n'est que juste de souligner que son travail s'est mérité des reconnaissances officielles et des prix tels que la Médaille du centenaire du Gouvernement du Canada, des Certificats de mérite du Gouvernement de la Colombie-Britannique ainsi que le Distinguished Service Award de la municipalité de Esquimalt. En 1981, l'Université le nommait professeur agrégé émérite en histoire.

Sa retraite, malgré une opération à cœur ouvert, a été bien remplie et heureuse. Il a continué d'étudier et de donner des conférences presque jusqu'à la fin. Il y a des siècles, Chaucer a écrit son épitaphe en un vers immortel: "And gladly wolde he lerne, and gladly teche".

par S.W. Pettit
Professeur émérite
Université de Victoria

GERALD SANFORD GRAHAM

Historien canadien, spécialiste par excellence de l'histoire impériale et maritime britannique ainsi que professeur Rhodes d'histoire impériale au King's College (Université de London), Gerald Sanford Graham est décédé à l'âge de 85 ans. Né à Sudbury et élevé à Markham (Ontario), il obtenait son diplôme en histoire et science politique de Queen's, pour ensuite poursuivre ses études à Harvard et à Cambridge. Après avoir bénéficié de la bourse d'études George Parkin, il put mener ses premières recherches grâce aux bourses Rockefeller et Guggenheim. Il a enseigné à Harvard de 1930 à 1936, à Queen's de 1936 à 1946 et au Collège Birkbeck de 1946 à 1949 avant de devenir professeur Rhodes de 1949 à 1970. Pendant ses quarante-deux années d'enseignement, il a aussi été professeur invité à Princeton, au Wisconsin, à Hong Kong, à Edinbourg et à la University of Western Ontario.

Graham fut un spécialiste prolifique en histoire maritime, impériale et canadienne et le contenu de la douzaine d'ouvrages dont il fut l'auteur couvre le globe et l'ensemble de l'histoire

Despite his distinguished scholarship, the legend and legacy of Gerald S. Graham rightly centre on his graduate teaching at the University of London. More than two hundred academics in Canada, Hong Kong, Australia, New Zealand, Sri Lanka, India, tropical Africa, the West Indies, the U.S., and Britain have studied under this remarkable scholar. As the British empire evaporated, Graham became the last and best of it for scholars whose views remained demonstrably "non-colonial". Rather than teaching his own strongly-held convictions, Graham practiced and preached an intense concern for careful research and clear, precise writing.

Graham's ebullient, witty personality and his immense capacity for friendship never diluted his standards, but entirely destroyed his efforts to appear the gruff curmudgeon. The hundreds who knew him well, cherishing the warmth of his friendship, regret that the sun has set on Gerald Graham's global commonwealth.

by Ian K. Steele
University of Western Ontario

DR. E.T. SALMON

Dr. E.T. Salmon, CHA member since 1955, passed away on May 11, 1988 at the age of 82. Dr. Salmon was a professor at McMaster University in Hamilton.

ANNOUNCEMENT ON OBITUARIES

Please note that the Newsletter will no longer be publishing obituaries as of the next issue (Fall 1988). The Executive of the CHA has decided obituaries will now appear (as they have in the past) only in Historical Papers/Communications historiques where a longer version can be printed. The Newsletter will mention the passing away of members and any obituaries should be forwarded to the Editor of Historical Papers/Communications historiques, c/o Secretariat, CHA.

CONFERENCES

"THE LAND OF NORUMBEGA: A MULTIDISCIPLINARY CONFERENCE ON THE EXPLORATION AND SETTLEMENT OF MAINE AND THE NORTHEAST", PORTLAND, MAINE, DECEMBER 2-3, 1988

Organized by the Maine Humanities Council and of interest to historians, geographers, anthropologists and art historians, this conference will coincide with a major cartographic exhibition at the Portland Museum of Art.

For further information, please contact: The Maine Humanities Council, P.O. Box 7202, Portland, ME 04112, U.S.A. Tel. (207) 773-5051

moderne. Deux monographies publiées en début de carrière, de nombreux articles et ses histoires générales du Canada font preuve de sa conviction profonde que l'histoire du Canada est incomplète sans son aspect extérieur, impérial. Son classique Empire of the North Atlantic a lancé sa savante escadrille, dont le vaisseau amiral est le Britain in the Indian Ocean, 1810-1850. Le plus novateur de ses nombreux rôles en édition fut la supervision de la collection West African History pour Oxford University Press.

Malgré son érudition reconnue, la légende et l'héritage de Gerald S. Graham demeurent avant tout son enseignement au niveau supérieur à l'Université de London. Plus de deux cents universitaires au Canada, à Hong Kong, en Australie, en Nouvelle Zélande, au Sri Lanka, en Inde, en Afrique tropicale, aux Antilles, aux Etats-Unis et en Grande-Bretagne ont étudié sous sa direction. Comme l'Empire britannique s'évanouissait, Graham en est devenu le dernier et le meilleur des spécialistes dont la vision est demeurée de toute évidence "non coloniale". Au lieu de transmettre par son enseignement ses convictions profondes, Graham prêchait en faveur d'une recherche soignée et d'une écriture claire et précise, qualités qui le caractérisaient lui-même.

La personnalité exubérante et pleine d'esprit de Graham et son immense capacité d'amitié n'ont jamais diminué ses critères d'excellence, mais ont réduit à néant ses efforts pour paraître bourru. Les centaines de personnes qui l'ont bien connu et qui ont apprécié sa chaleureuse amitié regrettent que le soleil se soit couché sur la république universelle de Gerald Graham.

par Ian K. Steele
University of Western Ontario

PROFESSEUR E.T. SALMON

Le professeur E.T. Salmon, membre de la Société historique du Canada depuis 1955, est décédé le 11 mai 1988, à l'âge de 88 ans. Monsieur Salmon enseignait à l'Université McMaster de Hamilton.

NECROLOGIES

Veillez prendre note que le Bulletin ne publiera plus de nécrologies, à partir du prochain numéro (automne 1988). L'Exécutif de la SHC a décidé qu'elles paraîtront désormais seulement dans les Historical Papers/Communications historiques où un texte plus long peut être imprimé. Le Bulletin se contentera de mentionner brièvement le décès des membres tandis que toute notice nécrologique sera acheminée au rédacteur des Historical Papers/Communications historiques.

CONFERENCES

"LES TERRES DE NORUMBEGA: UNE CONFERENCE MULTIDISCIPLINAIRE SUR L'EXPLORATION ET LA COLONISATION DU MAINE ET DU NORD-EST", PORTLAND, MAINE, LES 2 ET 3 DECEMBRE 1988.

Cette conférence est organisée par le Conseil des Sciences humaines du Maine et s'adresse aux historiens, géographes, anthropologues, historiens de l'art. Elle se tiendra parallèlement à une importante exposition cartographique présentée au musée d'art de Portland.

Toute personne désirant y participer est invitée à communiquer avec: The Maine Humanities Council, P.O. Box 7202, Portland, ME 04112, U.S.A. Tél.: (207) 773-5051